
O ODPUŠTĚNÍ
Kázání ze dne 16.4.2023

Jan 20,19-23: Téhož dne večer - prvního dne po sobotě - když byli učedníci ze strachu před Židy 
shromážděni za zavřenými dveřmi, přišel Ježíš a postavil se uprostřed nich a řekl: "Pokoj vám." Když 
to řekl, ukázal jim ruce a bok. Učedníci se zaradovali, když spatřili Pána. Ježíš jim znovu řekl: "Pokoj 
vám. Jako mne poslal Otec, tak já posílám vás." Po těch slovech na ně dechl a řekl jim: "Přijměte Ducha
svatého. Komu odpustíte hříchy, tomu jsou odpuštěny, a komu je neodpustíte, tomu odpuštěny nejsou."

Dobrý den! …

… Nazdar! Tak nějak znějí obvyklé pozdravy v ulicích našeho města. V Jeruzalémě se běžně 
zdraví: Šalom alejchem! Nebo krátce: Šalom! Doslova to znamená: Pokoj s vámi. Ale dodejme, že to 
je toliko fráze, všední pozdrav, který lidé říkají x krát za den. A tak bychom mohli onu frázi přeložit
podobně ohranou českou frází nějak takto: Téhož dne večer - prvního dne po sobotě - když byli 
učedníci ze strachu před Židy shromážděni za zavřenými dveřmi, přišel Ježíš a postavil se uprostřed 
nich a řekl: "Dobrý den."

Ono vůbec je zajímavé potkat někoho, koho před pár dny umučili a pohřbili, jak přijde k vám a 
povídá: Dobrý den! Mám podezření, že si ten muž u toho navíc dost možná vesele podupával a 
šibalsky se usmíval: Zdravíčko, přátelé a pokoj s vámi! A co na to přátelé? Vzhledem k tomu, že byl 
dům uzavřen a všechny petlice pečlivě zastrčeny, aby se dovnitř nikdo nedostal, mohla se jakákoli 
návštěva zprvu zdát dosti podezřelá. Ale nakonec padly všecky bariéry – nejen ty vnější, opadl také
strach a Ježíšovi se podařilo nakazit všechny přítomné radostnou a slavnostní náladou.

Slavnostní nálada je ovšem na místě, poněvadž on přichází k učedníkům jako ten, kdo právě 
dokončil a dovršil své poslání. Je to zvláštní a mimořádná situace. Mistr už vše podstatné své učně 
naučil, ukázal jim, vysvětlil a příkladně vykonal. Od této chvíle už učni nejsou učni, dostudovali, 
stávají se způsobnými navázat, přebrat štafetu, pokračovat v mistrově díle. Ježíš přišel předat 
výsledek svého celoživotního úsilí. A tím uzavírá své poslání – jako když řemeslník dokončí svoje 
dílo, vezme je, uloží do krabice, celé to převáže mašličkou a odnese adresátovi.

Něco vám nesu a vy to neste dalším

Ježíš jim znovu řekl: "Pokoj vám. Jako mne poslal Otec, tak já posílám vás." Řemeslník si dal 
velkou práci, vyrobil něco mimořádného, vyladil složitý mechanismus přístroje, řádně ho ozkoušel 
a nezapomněl přibalit návod na použití. O to v jeho životě šlo, vymyslet a uvést do chodu ten 
neobvyklý a úžasný mechanismus… A kromě toho bylo nezbytné naučit alespoň pár lidí, jak s tím 
zacházet, aby to mohlo frčet a fungovat a sloužit také v budoucnu a na věky věků.

Ježíš své posláni splnil, završil a řádně a slavnostně předal, aby v započatém mohli pokračovat 
další. A učedníci se díky tomuto předávacímu obřadu naučili, že zase oni to dílo jednoho dne mají 
předat dalším. Přijmout, poponést štafetu, vyučit pár dalších a předat dál, tak to má na světě 
fungovat.

Mocný dech

Po těch slovech na ně dechl a řekl jim: "Přijměte Ducha svatého. Komu odpustíte hříchy, tomu jsou 
odpuštěny, a komu je neodpustíte, tomu odpuštěny nejsou." Byl to mocný dech. Přijetí Ducha svatého,
to znamená znovu se narodit, to znamená změnit způsob myšlení, vyladit se na Boží způsob 
myšlení. Je to dar, který budou muset milí Ježíšovi přátelé asi ještě hodně dlouho rozdýchávat, 
prozkoumávat, ponořovat se do něj, aby se s ním naučili spolupracovat, aby se naučili z toho čerpat
a přiměřeně podle toho jednat.

Ježíš svým následovníkům = nám všem předal krabici s vynálezem, se kterým můžeme 
ovládnout hřích. Vynalezl anebo přesvědčivě ukázal, jak se dá vymanit z té podivné, ničivé a 
všechny zachvacující síly. Vlastně nevím, jestli to byl právě Ježíšův vynález. Možná že něco 
podobného objevili i jiní vynálezci. Ale to nic nemění na tom, že Ježíšův „přístroj“ na rozetnutí 
pout hříchu je náramný a mocný. Teď jde o to, abychom se naučili využívat jej naplno a se všemi 



funkcemi, které nám dává k dispozici.

Odpouštět anebo neodpouštět?

Na biblické hodině jsme přemýšleli o tom pozoruhodném dvojitém výroku: Komu odpustíte 
hříchy, tomu jsou odpuštěny, a komu je neodpustíte, tomu odpuštěny nejsou. Ježíšův vynález nám 
dává moc a možnost zkrotit hřích, budeme-li chtít. Z toho nutně vyplývá také možnost opačná: 
nechat hřích dále v plné síle řádit, budeme-li chtít. Dokud ten kristovský vynález po ruce nebyl, 
nebylo možné vybírat si a hřích prostě řádil a bořil a kazil.

Ovšem já bych řekl, že není vůbec nic velkého ani dobrého na tom, když někomu neodpustíme. 
Připadá mi to podobné, jako kdybychom měli doma lednici na uchování potravin, ale nevyužívali ji
a koukali při tom na hnijící zásoby jídla. Je to jako mít závěsy na oknech, ale nechávat je stále 
zatažené. Je to jako mít možnost vyvětrat smradlavý a vydýchaný vzduch v místnosti a neudělat to.
Jistě, můžeme otevřít dveře a okna, ale taky nemusíme. Právě tak můžeme a nemusíme sáhnout po 
odpuštění. Snad existují určité výjimečné specifické situace, kdy má smysl s odpuštěním posečkat? 
Snad je někdy lepší nechat jídlo zkazit než ho uchovat v lednici? Snad je občas lepší smrádek 
udržovat v bytě než ho pustit do luftu…?

Vzkříšení a odpuštění

A ještě si povšimněme jedné důležité okolnosti. Ten vynález dostávají učedníci do rukou o 
Velikonoční neděli (tedy alespoň podle Janova evangelia tomu tak je). Mohli bychom dodat: až o 
Velikonoční neděli, teprve z rukou Vzkříšeného a ne dříve. Vypravěč jako kdyby chtěl zdůraznit a 
ukázat, že vzkříšení a odpuštění navzájem souvisí a ladí. Jak to spolu souvisí?

Věříme, že neviditelný Bůh, Tvůrce času a prostoru, Tvůrce života se rozhodl svoji moc 
nevídaným a neslýchaným způsobem zacílit na zemřelého, znovu vdechl život tomu, který už 
naposledy vydechl. Ježíš tak zakusil nezměrnou sílu Hospodinovu a vzápětí neměl na práci nic 
lepšího a nic jiného, než aby běhal po Jeruzalémě, hledal, do které díry zalezli a kam se schovali 
jeho přátelé a hovořil k nim o odpuštění. Zvláštní.

Mně z toho vychází, že oba děje, vzkříšení i odpuštění musejí v sobě mít tu stejná božská 
energii. Tak jako zabitý Kristus přijal nový život, tak při procesu odpouštění se rozeznívá a 
rozproudí ta stejná životodárná energie. A když u lidí dostává ke slovu odpouštění naplno, tak se 
tím mění lidské nitro, rodí se nový člověk, rodí se nový pohled na svět. Odpuštěním se ruší 
stávající pravidla fungování lidských vztahů, posouvají se hranice možného. Když mezi mnou a 
Tebou zavládne odpuštění, pak jeden druhého uvidíme jinak, jinýma očima než dříve (srov. 2Kor 
5,16-17: A tak od nynějška už nikoho neposuzujeme podle lidských měřítek. Ačkoli jsme dříve viděli 
Krista po lidsku, nyní ho už takto neznáme. Kdo je v Kristu, je nové stvoření. Co je staré, pominulo, 
hle, je tu nové!).

Vzkříšený Kristus nám dal do rukou vynález, který nám umožňuje, abychom se hříšného světa 
a hříšných lidí přestali obávat. Máme k dispozici sílu, která může nově natvarovat to, co bylo z 
různých příčin zdeformováno. Máme každý den novou příležitost tvarovat sebe do té nejlepší 
formy a nejčistší možné podoby. A když se to nepovede pro dnešek, nevadí, nekonečná moc 
odpuštění otevírá další příležitosti – druhého, třetího, čtvrtého dne, znovu a znovu, stále a stále. Jen
ať v nás vládne odpuštění, jen ať se nevydáme dobrovolně zpět pod moc zkázonosného hříchu. Jen 
ať ta božská energie v nás tepe, ať se rozrůstá všemi směry, ať nás tvaruje a ať ji zažívají a bohatě 
okoušejí lidé, kteří nás obklopují.

A dobrotivý Bůh kéž své dílo odpuštění a nového stvoření v nás požehná a dovede až k 
vrchovatému naplnění – skrze Ježíše Krista, našeho Pána.


